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tectoniques de façana on els materials s’u- 
neixen relligats en un intent de monumen- 
talitzaciô. Un desig de localitzar espais im
menses totalment imaginaris. Corn els 
efectes teatrals que ens prépara Valenti 
Torres que es perden -és una llàstima- en el 
pro-pi intent per crear un muntatge del quai 
no s’entreven la significació.

Es Joan-Ignasi Ros que porta a les mans 
una major diversitat en la proposta escultó
rica, en què es barrejen materials tan diver
sos com son la fusta, la pedra i el ferro. Tots 
ells, elements primaris que donen consis- 
tència a cada peça, en que queda reflectida 
la història mecánica i més humana dels ob
jectes. Les qualitats dels materials servei- 
xen i son l’expressio pròpia de l’artista.

En la pintura és on trobem més sorpreses 
i contrastos. Una d’elles, representada pel 
sabadellenc Oriol Vilapuig, intenta -en va- 
retrobar un “fer” clàssic i académie ja mort 
i superat, però amb una gosadia i una tècnica 
que li reconec. Retrobar unes “maneres” 
d’altres moviments, per anar on?

L’altra sorpresa la trobem en els quadres 
del també sabadellenc Isidre Manils, que tot 
negant la qualitat de “pintura” ais seus 
quadres, aconsegueix fer-nos present una 
repetido impersonal i quasi mecánica de la 
línia i la taca, de les quais s’entrevea la fi, la 
negado, allí on la pintura diuen que ha mort 
gràcies a la rao. Les seves obres, i això és 
intéressant, son fruit d’un procès molt pen
sât on potser la passió resta amagada.

Es en els altres pintors on veiem present 
el plaer per la pintura, pel color i per la 
matèria, tots ells amb grans formats que 
intenten impregnar de forma globalitzadora 
a l’espectador. Nati Ayala ens ambienta 
dins un mon poètic amb referèneies simbo- 
listes. Josep Madaula (també de Sabadell) 
centra els seus estudis en els espais interiors 
on busca ais personatges. Estil agosarat en 
una recerca d’un llenguatge que pot anar 
més enllà. Ricard Diaz està dins una mane- 
ra-de-dir personal que vol quedar fora de tot 
estil conegut i que vol fer present situacions 
personals dures, totalment quotidianes, 
encara que se li escapi de les mans el domini 
del quadre.

Finalment cal mencionar les pintores de 
gran format de Gabriel Verderi, que amb 
l’ùs délibérât de la matèria construeix unes 
formes estàtiques i majestuoses on el temps 
queda représentât: és l’instant evocador 
aturat a la tela que transmet un procès pictò- 
ric laboriós i sensible.

Complau veure com en el Vallès, tan 
petit com és, hi ha tantes propostes plàsti- 
ques i d’estils tan diferents. Fet, aquest, que 
fa creure en el futur, encara que serà el 
temps, al marge de les nostres opinions, que 
farà la darrera tria.
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per Montse Carné i Miriam Otegui

Montse Carné.- Qué? Qué 
m’expliques de TARGO d ’a- 
quest any? Diuen que el nivell 
ha estât més alt que altres ve- 
gades.

M iriam  Otegui.- Sí, és
ceri, però s’ha de saber enten
dre la frase. El nivell ha estât 
més ait, però no per la qualitat 
individual de cada autor o per 
r  esmerada preocupació de 
cada galeria, sino per la idea 
generai que transmeten tots 
ells en conjunt.

M.C.- A quina idea general 
et refereixes? A la creado d’un 
art nou, d’un nou moviment?

M.O.- No, precisament a 
tot el contrari; a la permissivi- 
tat que s’observa en aquest 
moment respecte a la pintura, 
per exemple; a la “llibertat 
d’ expressió” amb qué els “jo- 
ves” artistes están treballant.
Es pot veure, aixi, a Arco, tant 
una obra amb accents simbo- 
listes i en la línia de Puvis de 
Chavannes com una recupera- 
ció romàntica o un expressio- 
nisme abstráete deis més inten
sos. Tot sembla tenir-hi cabuda.

M.C.- Bé, la idea pot semblar suggè
rent, intéressant i fins i tot positiva, però, 
per altra banda, sento molt endins un 
“caos”, una falta de serietat, tant en els 
moviments que cerquen nous llenguatges 
(tècniques mixtes, contraposició de mate
rials) com en els que intenten recuperar 
un classicisme o una figuració amb toes 
“modems”. Perqué el que trobo a faltar, 
sobretot, és la IDEA, la SIGNIFICACIÓ 
que TArt ha de tenir. Si no, de qué ens 
serveix tanta i tanta obra?

M.O.- Respecte a la significado tens 
raó, però ¿no et faria més por que tornés 
a repetirse el d’ anys anteriors i fos tot 
una mena de “pintura de moda”, de “bo- 
geria” generalitzada que aspira a fer l’o- 
bra més estranya i estrafolária, encara 
que menys sentida? ¿Quefos tot un cridar 
l’atenció únicament? Pensa que una Eira 
d’Art actualment ja no és una exposició 
d’un Saló francés del segle passât (uns 
quants, elegits, que porten una vida sem
blant). Avui -i això ha passât ja a ARCO- 
una fira d’Art és una concentrado on hi 
va gent de tot tipus, de diversa formació i 
diverses ideologies i hàbits. ¿No et sem

bla, dones, lògic que les respostes artisti
ques siguin també diverses?

M.C.- D’acord, però a Arco es veuen 
molts artistes ja consagrats i això potser 
ens fa pensar que el concepte que es té 
d ’Arco corn una manifestació de tot el 
que és “nou”, és equivocat. Quan el que 
passa és que s’exposa TART ACCEP
TAT, quasi oficial. ¿Es això el que hem 
d’entendre que és TArt contemporani o 
n’hi ha algún “altre” ignorât i en pie pro
cès?

M.O.- El que està dar és que Arco no 
deixa en cap moment de ser fira i mercat. 
Des d’aquest punt de vista es comprèn 
r  interés de les Galeries per vendre -i no 
és fácil vendre la obra d’un “princi- 
piant”- però cal agraïr la feina de moites 
d’elles de mostrar pintura d’ara, i potser 
no tan coneguda ni reconeguda, encara 
que el seu incentiu no sigui el mateix que 
el deis observadors visitants.

M.C.- Es una pena veure que el que 
mou TArt i aconsegueix provocar grans 
concentracions artistiques sigui precisa
ment el diner i no les idees.

M.O.- Certament...
□
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